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Írásbeli kérdés

,,Miért nem történt semmi a 2002-es több halálos áldozatot követelő móri bankrablás óta a
bankbiztonsággal kapcsolatos szabályozás területén?" címmel a Házszabály 91 . §-a alapján
kérdést kívánunk benyújtani Dr. Lamperth Mónika miniszter asszonyhoz . Válaszát írásban
keúük .

Tisztelt Miniszter Asszony!

Sajtóinformációk szerint a kormány titokban már hónapokkal ezelőtt letett a
pénzintézetekre vonatkozó kötelező biztonsági előírásokat meghatározó jogszabály
megalkotásával kapcsolatos tervezet kidolgozásáról .

Két héttel a nyolc halálos áldozatot követelő móri mészárlás után az Országgyűlés
rendészeti bizottsága az országos rendőrfőkapitány, a bankszövetség és a vagyonvédelmi
vállalkozások képviselőinek s más érintettek meghallgatását követően határozatban kérte fel a
kormányt, hogy a pénzintézetek biztonságának javítása érdekében szükséges jogszabály-
változtatásokat jóváhagyásra terjessze a parlament elé . A témában nem volt politikai vagy
szakmai vita, abban a parlamenti szakbizottság 2002. május 22-i ülésén minden érdekelt
egyetértett, hogy a hazai pénzintézetek jelentős része és a kisebb bankfiókok többsége
gyakorlatilag védtelen . Akkoriban felmerült olyan szabályozás lehetősége, amely szerint egy
bankfiók csak akkor kaphatná meg a működési engedélyt, ha megfelel bizonyos minimális
biztonsági követelményeknek. Felmerült egy új törvény szöveg megalkotásának lehetősége,
aztán a szabályozást rendeleti úton képzelte el a kormány . Aztán egyikből sem lett semmi . . .

2002-ben még minden minisztérium lelkesen üdvözölte a tervezet elkészítésének
ötletét, azonban az évek múlásával a lelkesedés lelohadt . Három év alatt a témában érintett
szaktárcák - a Belügy-, az Igazságügyi, a Gazdasági és Közlekedési, valamint az Informatikai
és Hírközlési Minisztérium - egyáltalán nem mondtak véleményt a tervezetről. 2003
augusztusára elkészült egy salátatörvény tervezet, amely részletezte a bankbiztonsággal
kapcsolatos teendőket, a bankokkal szemben támasztandó biztonsági követelmények
kereteiről is rendelkezett volna, a törvényjavaslatot azonban a kormány már meg sem
tárgyalta. Úgy tűnik, hogy a kormány erejéből három év alatt mindössze egyetlen, pár soros
emlékeztetőt készítésére futotta .

A sajtóinformációk arra is kitérnek, hogy a Magyar Posta ellenezte a szabályozás
életbe lépését, mivel kilátásba helyezte a takarék- és értékpapír-közvetítői tevékenységének
jelentős korlátozását, illetve beszüntetését . A jogszabály, amely kötelezően előírná a



pénzintézetek számára a betartandó minimális biztonsági követelményeket nem készült el .
Tehát a jelenlegi állapotok szerint a bankszövetség ajánlásain kívül semmi nem írja elő, hogy
egy bankfióknak milyen védelmet kell biztosítania az ott tárolt pénznek, s ami ennél is
fontosabb, ügyfeleinek és alkalmazottainak . A mai elégtelen szabályozás olyan
abszurdumokat eredményezhet, hogy egy bankrablás során megsérült védtelen áldozatok
legfeljebb a bank jóindulatában bízhatnak, miközben más például a tömegközlekedési
eszközökön balesetet szenvedők kárigényét tömegközlekedési vállalatok megtérítik .

Tisztelt Miniszter Asszony!

Mi az indoka a szabályozás elmaradásának?

Mi történt az elmúlt három évben a jogszabályalkotást érintően, milyen törvény vagy
kormányrendelet tervezetek készültek a témában?

Hogyan lehet az, hogy az egész társadalmat érintő fontos biztonsági kérdésben, amelyben
szakmai és politikai konszenzus is kialakult az elmúlt években a kormány képtelen volt
megfelelő szabályozást alkotni?

Igaz-e, hogy a Magyar Posta Rt . által megszabott követelményeknek köze van a szabályozás
elmaradásához?

Ki a felelős a szabályozás elmaradásáért?

Újabb tragédiának kell ahhoz történnie, hogy a kormány újra foglalkozzon a kérdéssel?

Budapest, 2005 . július 19 .

Dr . Kontrát Károly
Fidesz-Magyar Polgári Szövet 'g
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